
 

                                                    

 

ИЗВЕШТАЈ О РЕАЛИЗАЦИЈИ ТРИБИНЕ КЛИМАТСКЕ ПРОМЕНЕ 

 

ГРУПА: Грађани села Шарбановац и Злот  

ДАТУМ И ВРЕМЕ РЕАЛИЗАЦИЈЕ:   23.10.2023.год. 

МЕСТО: Шарбановац 

МОДЕРАТОР: Наташа Ранђеловић 

На трибини је учествовало 19 грађана села Шарбановац и Злот, на подручју града Бор, од 

чега 6 жена и 13 мушкараца, различитих узрасних структура. 

Присутни су упознати са: 

• појмомом климатских промена, 

•  узроцима климатских промена и последицама, 

•  уоченим климатским променама у Србији, 

•  прогнозама промене климе до 2040., 2070. године и до краја века, 

•  предвиђеним променама климе на подручју Бора 

• утицајима климатских промена и њихових последица на све секторе, посебно 

пољопривреду 

• законодавним оквиром за ублажавање климатских промена и прилагођавање на 

њих 

• мерама адаптације, посебно у области пољопривреде 

За ово упознавање коришћена је PowerPoint презентација и Дигитални атлас климе Србије. 

Присутни су били заинтересовани да виде конкретне прогностике за њихово подручје. 

Изражавају став да су се већ сусрели са проблемима изазваним климатским променама: 

штете које је нанео град усевима, слабији принос усева, слаб род воћака због ранијег 

почетка вегетације и киша у периоду опрашивања, велики број паразита, путна 

инфраструктура је оштећена више пута због обилних падавина. 

Највише дискусије водило се о мерама прилагођавања. Они самоиницијативно и по 

сопственој искуственој процени већ примењују неке мере:  

• здружена сетва (изјављују да су тиме смањили употребу вештачких ђубрива и 

користе само природно и то у мањој количини) 

• компостирање и глистењаци (пошто већ имају проблем са одношењем отпада онда 

сакупљају органски отпад и компостирају га или прерађују у малим глистењацима 



 

                                                    

за које још немају довољно информација како се тачно праве и одржавају у току 

зиме- о томе информације размењују са људима из окружења који то већ раде) 

• обрада земљишта је сада другачија и морају да праве канале или бедеме ради 

спречавања ерозије земљишта приликом великих киша 

Као најважнију меру прилагођавања, коју не могу сами да реше, наводе наводњавање 

које постаје све потребније. Сматрају да тај проблем треба да се реши на нивоу државе, 

али изражавају сумњу да ће то икад бити решено јер је скупо. Такође наводе да им 

временске непогоде уништавају усеве због чега трпе штету и да би требали бити боље 

упознати са начинима осигуравања усева. Дискусија се водила и о томе како да дођу до 

информација које сорте/хибриде треба да саде. Изражавају жељу да буду информисани 

о свим могућим мерама прилагођавања, сматрају да то треба да буде организовано од 

стране локалне самоуправе, да субвенционирање пољопривредника треба да буде 

повезано са мерама прилагођавања и са саветодавним радом стручњака. 

Поједини присутни кажу и да су на досадашњим трибинам које су организовале НВО 

код њих добили корисне информације о одрживој пољопривреди и управљању отпадом 

те су исте почели да примењују и увиђају бенефите. 

 

Модератор трибине 

Наташа Ранђеловић, дипл.биолог 

 

Фото документација: 



 

                                                    

 



 

                                                    

 



 

                                                    

 



 

                                                    

 



 

                                                    

 



 

                                                    

 



 

                                                    

 



 

                                                    

 

 



 

                                                    

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

                                                    

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


